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طرح صيانت از كاربران فضاي مجازي دو
هفته ديگر تصويب ميشود

دو هفته ديگر طرح جنجالي مجلس موسوم به «صيانت از كاربران فضاي مجازي» كه
چندي پيش مصوب شد، مورد بررسي قرار ميگيرد. نمايندگان سازمان نظام صنفي
رايانهاي استان تهران در دو ديدار با مجيد نصيرايي، سخنگوي كميسيون
فرهنگي مجلس و مجتبي رضاخواه، عضو كميسيون برنامه و بودجه در رابطه با
بررسي طرح صيانت از حقوق كاربران در فضاي مجازي همانديشي كردند.بر اساس
گفتههاي حسين اسلامي، رييس اين سازمان، يك ماه و نيم پيش، نامهاي در رابطه
با اين طرح براي نمايندگان مجلس ارسال  كردكه در اين نامه به هفت ايراد
اشاره شده است. او در ادامه سخنان خود افزود: « طرح صيانت همزمان هم عامه
مردم را از نظر فرهنگي و اجتماعي تحت تاثير قرار ميدهد و هم بخشي از
كسبوكارها را از نگاه كسبوكاري هدف قرار داده است. ما در نصر تهران با
توجه به غلبه حوزه آيتي و كسبوكارها، بيشتر از منظر كسبوكارها به موضوع
نگاه ميكنيم و به همين دليل خواستار حضور نمايندگاني از حوزه صنعت در
كميسيون بررسي طرح هستيم.». اسلامي با توجه به دعوت حاكم دوبي از 100 هزار
برنامهنويس در روزهاي گذشته ادامه داد: «با توجه به قيمت دلار، اين موضوع
براي نيروهاي ما بسيار جذاب است. به ويژه اينكه رفت و آمد به دوبي هم كار
سختي نيست. يكي از نگرانيهاي ما اين است كه با توجه به شرايط پيشآمده،
تعداد زيادي از نيروهاي ايراني جذب اين فراخوان شوند.» رضا قرباني، عضو
هياتمديره و رييس كميسيون فينتك هم يكي ديگر از مخالفان اين طرح است كه
در اين نشست گفت: «در تصميمگيريها گاهي نگاه دوستانه به بخش خصوصي وجود
ندارد. ما دو پيشفرض داريم؛ اينكه تحول ديجيتال، مسير قطعي ماست. اما
اشكال كار در اين است كه محتوا فراموش شده. نميتوانيم به يكباره تمام
مشكلاتي را كه در اين سالها وجود داشته حل كنيم. موضوع ديگر اينكه بحث
اقتصاد نوآوري، تنها دريچه نجات كشور است و دغدغههاي موجود عمدتا از جنس
توسعه اقتصادي است.». قرباني با اشاره به كارزار امضاي مخالفين اين طرح
كه در شبكههاي اجتماعي به راه افتاده، تاكيد كرد: «مجلس نبايد در اين
شرايط مقابله كند. همراه كردن افراد تاثيرگذار در ادامه بررسي اين طرح
بسيار مهم است.». عادل طالبي، دبير انجمن صنفي كارفرمايي كسبوكارهاي
اينترنتي كه انتقاداتش از اين طرح در فضاي مجازي بسيار زياد است نيز با
بيان اينكه برخي از مفروضات ارايهشده در اين طرح نادرست است، گفت:
«ترجيحات به تهديدات بايد در اولويت باشد. تهديدات به كل شكست خورده است.
كسي مخالف موضوع مرزباني نيست، اما با چند بند در يك طرح نميشود اين
موضوع را پيش برد؛ بايد پاسخگو باشيم. طرح حمايت از كاربران فضاي مجازي
بايد به طرحهاي مختلفي از نظر مرزباني، محتوا و صيانت از حقوق كاربران
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تبديل شود؛ ضمن اينكه لازم است بخشهايي ايجاد شود كه در رابطه با هركدام
از اينها پاسخگو باشند.»طالبي به ابهامات موجود در طرح هم اشاره كرد و
گفت: «برداشتهاي مختلفي از بندهاي مختلف اين طرح انجام ميشود و اين موضوع
ضعف بزرگي است. قانون خوب، قانوني است كه ابليس هم نتواند از آن
سوءاستفاده كند. اما اين طرح به قدري مبهم است كه هركس برداشت متفاوتي از
آن دارد.» با وجود انتقادات فراوان به اين طرح اما نصيرايي، سخنگوي
كميسيون فرهنگي مجلس بر اين باور است كه بايد ساماندهي فضاي مجازي از
نقطهاي آغاز ميشد. او در اين خصوص افزود: «تشكيل اين كميسيون مشترك فرصتي
فراهم ميكند تا از طريق همانديشي با متخصصان به طرحي پختهتر دست پيدا
كنيم. من به عنوان سخنگوي كميسيون فرهنگي تضمين ميدهم كه از حضور متخصصان
و اصناف مربوطه در روند بررسي اين طرح در جلسات كارشناسي بهرهمند خواهيم
شد.». با وجود توضيحات چند تن از نمايندگان موافق اين طرح مبني بر عدم
مسدودسازي اينترنت، اما روز جمعه تشكلهاي صنفي حوزه ارتباطات و فناوري
اطلاعات در بيانيهاي به رييسجمهور اعلام كردند كه: « حمايت هوشمندانه از
كسبوكارها و پلتفرمهاي پايه و كاربردي داخلي و فضاي مجازي و كمك به
افزايش رقابتپذيري آنها با نمونههاي مطرح جهاني كه در حال حاضر كسبوكار و
زندگي روزمره مردم بر بستر آنها انجام ميشود، يك ضرورت است كه از مسير
محدوديت و ممنوعيت و فشار بر كاربران دستيافتني نيست؛ بلكه نيازمند
همراهي نخبگان و متخصصين اين حوزه در تدوين قوانين و مقررات اين بخش
است.». هرچند به نظر ميرسد مجلس عزم خود را براي به تصويب رساندن اين طرح
كه ميتواند آينده اقتصاد ديجيتال، فناوري و توسعه اقتصادي در كشور را به
مخاطره اندازد، جزم كرده  كه در صورت اجرايي شدن آن بزرگترين چالش
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